
 آق�اي كرباس�يان مس�اله اي ك�ه 
ذه�ن بس�ياري از فع�الان اقتص�ادي و 
سرمايه گذاران را به خودش مشغول كرده 
اين اس�ت كه اصلا اراده اي ب�ه عرضه نفت 
خام در بورسي كه سال گذشته راه اندازي 

شد ، وجود دارد؟
سابقه تاريخي بورس نفت به س��ال هاي 80-
81  بر مي گرددو درآن سال ها بحث مي شد كه 
نفت خام به صورت شفاف در بورس عرضه شود 
به همين دليل كميته كاري در وزارت نفت براي 
شفاف سازي معاملات نفتي به پيشنهاد مهندس 
مظاهري_وزير وقت اقتصاد و دارايي _ تشكيل 
و  پيگري ش��د. اما در واقع هي��چ وقت به دلايلي 
كه من نم��ي خواهم در م��وردش صحبت كنم 

،عملياتي نشد .

 چ�را نمي خواهي�د در اي�ن خصوص 
صحبت كنيد؟

يكي به دليل اينكه از لحاظ اجرايي مش��كل 
داش��ت واين مس��اله فراتر از وزارت نفت است و 
مسايل سياسي و  وابستگي  بودجه اي كه به آن 

وجود دارد حساس��يت آن را افزايش داده است. 
ضمن اينكه ف��روش نفت در ب��ازار هاي جهاني 
پيچيدگ��ي هاي خ��اص خ��ودش را دارد و اين 
چالش هم وجود دارد كه كش��ور ه��اي منطقه 
حاضر به فعالي��ت و عرضه نفت خام خودش��ان 
در بورس ما هس��تند يا خير، تم��ام اين ابهامات 
و ملاحضات عرضه نفت خ��ام در بورس را كمي 

پيچيده كرده است.
در ارديبهش��ت س��ال 1385، آق��اي وزيري 
هامان��ه  ،پيرو تاكي��دات دكتر احم��دي نژاد بر 
ش��فاف س��ازي معاملات نفتي ، ماموريت فعال 
سازي  و راه اندازي بورس نفت را به من به عنوان 
رييس هيات مديره صندق هاي بازنشتگي نفت، 

محول كردند.
 پس از آن ش��ركت بورس بين المللي نفت با 
80 درصد سهم صندوق بازنشستگي ، 10در صد 
سهم بنياد مستضعفان و 10 درصد سهم سازمان 

منطقه آزاد كيش در كيش به ثبت رسيد.
محل بورس نفت در كيش خريداري ش��د و 
حتي به همراه گروهي از كارشناسان از بورس در 
حال تشكيل روسيه و  بورس نفت لندن بازديد به 

عمل آمد. سپس با هماهنگي كه با سازمان بورس 
كالا به عمل آمد اساس نامه و آيين نامه هاي لازم 

تهيه  و فعاليت هاي  مقدماتي انجام شد .
در جلس��ه ش��وراي راهبردي دولت با حضور 
رييس جمهور  و تع��دادي از وزرا بحث عملياتي 
كردن بورس نفت مطرح  وتصميم گيري و تاكيد 
شدكه بور س به سرعت راه اندازي شود و  كار به 
جايي كشيد كه چانه زني در زمان راه اندازي بود.

در همان جلسه پيشنهاد ش��د براي سرعت 
كار ابت��دا نف��ت هاي ت��ك محمول��ه در بورس 
مورد معامله قرار بگيرد تا ب��ورس رونق بگيرد و 
منطقه اي و س��پس بي��ن المللي ش��ود.درآنحا 
مس��وليت از وزير نفت به وزي��ر اقتصاد_دانش 
جعفري_ سپرده شد تا وزير اقتصاد با همكاري 
وزارت نفت دبي��ركل اين ب��ورس را تعيين كند 
ام��ا ازآن تاريخ تاكنون اين مس��اله راكد مانده و 

پيشرفت خاصي نداشته است.

 شما هم يكي از اصلي ترين كانديدا ها 
براي تصدي اين پست بوديد؟

در ان زم��ان خير، چند  ليس��ت از كانديدا ها 

مهدي كرباسيان، رئيس هيات ريسه صندوق هاي بازنشستگي كاركنان صنعت نفت تاكيد كرد 

بورس نفت و پتروشيمي
تنها راه شفاف سازي معاملات

امير آشتياني

راه اندازي بورس نفت و آزاد سازي قيمت محصولات پتروشيمي يكي از بزرگترين آرزوهاي اقتصاد ايران بود تا پيش 
از  اين دولت هاي قبلي وعده راه اندازي و تحقق آن را داده بودند اما تا بهمن 86 اين وعده محقق نش��د ؛ تا اينكه به لطف 

مصوبه دولت قيمت محصولات پتروشيمي از بند قيمت گذاري دولتي رها شد.
همين مصوبه بناي راه اندازي فاز نخست بورس نفت شد و قرار شد با معامله محصولات پتروشيمي و مشتقات نفتي در 

بورس كالا  فاز نخست اين بورس كليد بخورد.
در اين راه افراد زيادي براي تحقق اي��ن آرزو تلاش كردند ، تا اينكه بتوانند اي��ن آرزو را محقق كنند، يكي از اين افرد 
مهدي كرباسيان رييس هيات رييس��ه صندوق هاي بازنشستگي وزارت نفت بود كه در س��ال هاي اخير چه در وزارت 
اقتصاد و چه در زير مجموعه وزارت نفت  براي راه اندازي بورس نفت ، ش��فاف س��ازي معاملات نفتي و كمك به صنايع 

پايين دستي فعال در اين حوزه تلاش كرد.
از اين رو ساعتي را با دكتر كرباسيان به گفت و گو نشستيم تا از آخرين اقدمات ودست آوردها  اين بازار مطلع شويم
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تهيه و بين وزير نف��ت و وزير اقتص��اد رد و بدل 
شد اما در نهايت روي گزينه مشتركي به تفاهم 
نرسيدند. واين پروژه مسكوت ماند تا آذر 86 كه 
دولت مصوبه اي در خصوص آزاد س��ازي قيمت 
فرآورد ه هاي پتروش��يمي صادر ك��رد و تصميم 
گرفته شد ابتدا محصولات پتروشيمي در بورس 
عرضه ش��وند و بعد نفت خام،چون  مي توانست 
بورس فراورده ه��اي نفتي ج��دا از بورس نفت 
خام فعاليت كند و عملكرد ان نشان مي دهد كه 

خيلي موفق بوده است.

 پس چرا با تمام تاكيداتي كه بالاترين 
مق�ام اجراي�ي كش�ور ، ش�خص ريي�س 
جمه�وري ،روي اين مس�اله دارن�د و اين 
اراده در بين مسولان و مديران ارشد نظام 
هم وجود دارد ام�ا اين اتفاق رخ نمي دهد؟ 

همين شايعه آن را كه بعضي نمي 
خواهند معاملات نفتي شفاف 

شود را قوت مي بخشد.
خي��ر اي��ن گون��ه نيس��ت اما 
مقاومت هاي��ي در بي��ن مديران 
ميان��ي وج��ود دارد و آنه��ا در 
گزارش ه��اي توجيهي خود غير 

مستقيم آن را پيگيري نمي كنند.
 پس دليل اين همه تاخير 

را شما چه مي دانيد؟
 راه ان��دازي ب��ورس نف��ت كار 
بزرگي است كه در دنيا هم فقط 2 
بورس بزرگ و چند بورس كوچك  

نفت وج��ود دارد و  بحث ب��ورس نفت معاملات 
فيزيكي 2 ميليلون بش��كه نفت نيست و در آن 
عرضه نفت ساير كشور ها و معاملات كاغذي هم 
بايد ديده ش��ود و رونق بگيرد.البته به اعتقاد من 
چون كار جديد هم در ايران به حس��اب مي آيد 
مشكلاتي در آن وجود دارد و همانطور كه گفتم 
از مقاوم��ت مديران مياني نمي ت��وان به راحتي 

گذشت.
 اين مديران مياني چه كساني هستند 
كه همه جا با ه�ر كاري مخالفت و مقاومت 
مي كنند اما نمي توان آن ها را شناسايي و با 

آنها برخورد كرد؟ 
اين مديران در ظاهر استقبال مي كنند اما در 
عمل كاري انجام نمي دهند. ل��ذا نمي توان آنها 
را به راحتي شناس��ايي كرد. اين يك كار علمي 
است كه چون براس��اس اصول علمي در برابر هر 

تغييري مقاومت وجود دارد.
اما در ح��ال حاضر دلي��ل اصل��ي تاخير در 
راه اندازي را بايد در تش��كيل نش��دن جلس��ات 
كارگروه راه اندازي بورس نفت دانس��ت كه بايد 
با نمايندگان وزراي نف��ت ،اقتصاد،امورخارجه و 

بانك مركزي تشكيل شوداما نمي شود.

يعن�ي وزراي مس�ول  ب�ه آن اعتقاد 
ندارند؟

 خير من با وزير نفت و اقتصاد صحبت كردم و 
هر دو راه اندازي اين نهاد اظهار علاقه هم كردند 
اما در عمل اتفاقي نمي افتد. البته با افت ش��ديد 

قيمت نفت بايد با تامل بيشتري صورت گيرد.
اما مي توانند جلس��ات را تش��كيل و يك زمان 
كارشناسي براي راه اندازي آن در نظر بگيرند . ليكن 
چون بازرگاني و فروش  نفت ما هنوز دولتي است ، 
به نظر مي رسد اين تغيير ايجاد مي شود و همانند 
عرضه محصولات پتروشيمي به شفافيت و سلامت 
معاملات كمك خواهدكرد در حال��ي كه  در ابتدا ، 

گروهي آينده  روشني  براي   آن تصورنمي كردند.

 برخ�ي ه�ا مث�ل آق�اي  كرس�توفر 
كوك ،مش�اور ب�ورس نفت لن�دن، اعتقاد 
دارند راه اندازي بورس نف�ت ديگر توجيه 

ندارد، نظر شما چيست؟

خير چرا ندارد، كاملا توجيه دارد. ضمن اينكه 
مشتقات نفتي و محصولات پتروشيمي هم بايد 
به بورس نفت منتقل شوند و هم اكنون به صورت 

موقت در بورس كالامعامله مي شوند.
اگر بتوانيم ب��ازار منطقه  در دس��ت بگيريم 
مي توانند و با انجام معاملات كاغذي  در تقويت 
ريال كمك مي كند، هرچند ك��ه ما پيش بيني 

كرديم كه معاملات با تمام ارز ها انجام شود .
 آق�اي دكتر ش�ما ه�م موافقي�د كه 
خارجي ها بر س�ر راه ان�دازي بورس نفت 

ايران سنگ اندازي مي كنند؟
خير اگر اراده راه اندازي درمديران ايجاد شود 
مي شود ش��روع كرد. بديهي است كار پيچيده و 
حساسي است وپس از راه اندازي با مقاومت ها  ي 
منطقه اي هم ش��ايد روبرو شويم اما شروع همه 

اين كارها شدني است.
حت��ي ب��ا راه ان��دازي ب��ورس فل��زات ه��م 
مخالفتهاي��ي وجود داش��ت اما چ��ون دو وزير 
اقتصاد و صنايع و معادن به آن اعتقاد داش��تند 
و از آن حماي��ت مي كردند اين نه��اد در حضور 
تمام مخالفانش تشكيل شد و هنوز هم در حال 
فعاليت اس��ت. اين مس��اله درمورد محصولات 
پتروشيمي هم وجود داشت. هر چند كه بورس 

نفت خام كمي سخت تر است.

 فكر م�ي كنيد در ص�ورت راه اندازي 
بورس نفت ايران ، كش�ور ها ي خاورميانه 

حاضر به عرضه نفت در بورس ما بشوند؟
چرا كه نه، به طور قطع استقبال مي كنند.

 چرا ؟
چون آنها به دنبال سود خودشان هستند.

 چه منفعتي براي آنها خواهد داشت؟
اگر وارد بورس ما شوند، در شراط بهتر و قيمت 
بهتر مي توانند محصولات خود را بفروشند، اما در 
اين بين بايد بتوانيم زمان مناسبي براي فعاليت 

آن انتخاب كنيم .
 با توجه ب�ه اين كه يكس�ال از عرضه 
نخس�تين محصول پتروش�يمي در بورس 
گذشته ، عملكرد اين بازار را در بورس كالا 

چگونه ارزيابي مي كنيد؟
همين همتي ك��ه در بورس 
نفت شد و بيش از 2ميليارد دلار  
در ب��ورس كالا معامله ش��د وبه 
شفافيت معاملات اين محصول 
دربازار داخلي و سلامت اقتصاد 
كمك كرد و بازار آن را س��امان 

داد.
هر چن��د در ابتدا بي��م هايي 
از انج��ام معام��لات محصولات 
پتروش��يمي در ب��ورس وج��ود 
داش��ت و ابهامات��ي در خصوص 
معام��لات صادرات��ي و ... وجود 
داشت ،  هم اكنون بسياري از اين 
ابهامات برطرف ش��ده اما باز هم با مقاومت هاي 

جدي روبرو هستيم.
 چه جور مقاومت هايي؟

برخي از پيمانكاران راه س��ازي با نامه نگاري 
ها و ارس��ال گزارش ها ي مغرضانه به مس��ولان 
از افزاي��ش قيمت تمام ش��ده و .. خبر مي دهند 
در حالي كه اين بورس از مفس��ده هاي بسياري 
جلوگيري كرد و م��ا مداركي داريم كه قير هايي 
كه به صورت قاچاق صادر يا وارد بازار س��ياه مي 
شود در بورس معامله نشده و به صورت حواله اي 

داد و ستد شده است
يكي ا ز محور هاي اساسي كشور ما مبارزه با 
فساد است كه درعمل نظارت فيزيكي اين را حل 
نمي كند و نياز به يك سيستم نرم افزاري منسجم 

دارد كه بورس يكي از اين سيستم ها است .
درمقطع فعل��ي معاملات بورس از س��لامت 
بالايي برخوردار اس��ت و تنها راه ش��فاف سازي 

حذف رانت ها است.
 متاسفانه محصولات  پتروشيمي  حجم بالايي 
در صادرات ندارن��د  چراكه در 7-8 م��اه ابتداي 
فعاليت اين بورس مقاومت هايي برا ي عرضه آن 
وجود داشت و همين امر پذيرش اين محصولات 
را در ب��ورس كن��د كرد اما ت��ا پايان س��ال اغلب 
محصولات در بورس پذيرش شد و به مرور حجم 

معاملات صادراتي آن ها  افزايش مي يابد.

درصورت راه اندازي بورس نفت 
ايران، كشور هاي خاورميانه به طور 
قطع از اين بورس استقبال مي كنند
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